
   كردس�تان:  مديركل كميته امداد امام خميني )ره( استان كردستان 
از اتمام ساخت و تحويل ۷۷ واحد مسكوني به مددجويان كردستاني تحت 
پوشش اين نهاد خبرداد.  محمدرسول شيخي زاده اظهار داشت: به مناسبت 
سالروز تأسيس اين نهاد ۷۷ واحد مسكوني به مددجويان تحويل و همچنين از 
۱۴۰ طرح اشتغال بهره برداري شد.  وي با بيان اينكه ۳۰ مورد از اين واحدهاي 
مسكوني روستايي و ۴۷ مورد نيز براي مددجويان شهري بوده است، افزود: 

براي اين تعداد مسكن 2 ميليارد و ۳۰۰ ميليون تومان هزينه شده است. 
   كرمان: مديرعامل سازمان آتش نش��اني و خدمات ايمني شهرداري 
كرمان از كسب رتبه سوم دوازدهمين دوره المپياد آتش نشانان كشور توسط 
آتش نشانان كرماني خبر داد.  علي عسكري با اشاره به برگزاري دوازدهمين 
دوره المپياد عملياتي ورزشي آتش نشانان كشور در يزد اظهار كرد: انتقال 
تجربيات و فنون بين آتش نشانان سرعت امدادرساني در محل حادثه به 
مردم را افزايش مي دهد.  وي افزود: مديريت و راهبري المپياد تمريني است 

براي آتش نشانان تا بتوانند خود را براي شرايط بحراني آماده كنند. 
   گيلان: معاون رئيس جمهور گفت: با موافقت رئيس جمهور ۱۹۰۰ 
ميليارد تومان اعتب��ار براي اجراي حدود ۶۸ پروژه عمراني در اس��تان 
گيلان اختصاص يافت.  محمدباقر نوبخت با اش��اره به اينكه براساس 
گزارش مكتوب س��ازمان برنامه و بودجه در س��ال هاي ۹2 تا ۹۵ براي 
استان گيلان بيش از 2 هزار و 2۹۶ ميليارد تومان اعتبار اختصاص يافته 
است كه در مقايسه با سال هاي پيش از يك و هفت دهم برابر اعتبارات 

عمراني افزايش يافته است.   
   هم�دان: رئيس اوقاف و امور خيريه نهاوند از توزيع ۱۱۵ عدد س��بد 
كالايي به ارزش ۱۱ ميلي��ون و ۵۰۰ هزار تومان در بي��ن نيازمندان اين 
شهرستان خبر داد.  حجت الاسلام فيض اله اسدپور اظهار كرد: اين اقدام در 
راستاي اجراي امينانه نيت واقفان خيرانديش شكراله شعباني و سيد يداله 
فاطمي صورت گرفت.  وي با اشاره به اينكه ۱۱۵ بسته سبد كالايي در بين 
خانواده هاي بي بضاعت توزيع شد، گفت: يكي از اصلي ترين وظايف ادارات 
اوقاف و امور خيريه، اجراي امينانه نيات واقفان خيرانديش بر طبق نيات 

تصريح شده در متن وقف نامه است. 
   لرستان: رئيس حوزه هنري كشور گفت: پي گير ايجاد »حوزه هنري« در 
شهرستان بروجرد هستيم.  محسن مؤمني شريف در مراسم افتتاحيه رسمي 
سينما فلسطين بروجرد اظهار داشت: ستاره هاي شهر بروجرد نه تنها در كشور 
بلكه در عالم اسلام مي درخشند.   وي افزود: س��ينماي ايران در دنيا جايگاه 
والايي دارد و حق هم بيشتر از اين است چراكه راه پر پيچ و خمي را طي كرده ايم 

و زمان تحقق آرزوهايمان نزديك است.

سالانه در بهترين شرايط ساخت مسكن در كشور 
۴۰۰هزار واحد اس��ت، اين در حالي است كه نياز 
كشور به مسكن حدود يك ميليون واحد مسكوني 
در س��ال اس��ت.  از آنجا كه جمعيت كل ايران در 
سال ۱۴۰۰، نزديك به ۹2 ميليون نفر و جمعيت 
شهرنش��ين ها به ۸۰ ميليون نفر خواهد رس��يد، 
اگر متوسط افراد خانوار در سال ۱۴۰۰ را ۳/۶ در 
نظر بگيريم، كشور نياز به توليد 2۵ميليون واحد 
مسكوني خواهد داشت و تا سال ۱۴۰۵استان هاي 
مختلف كشور به ۹ ميليون مسكن نياز دارد كه ۳/۵ 
ميليون از اين تعداد بايد براي زوج هاي جوان توليد 
شود و ۳/۸ ميليون از طريق بازسازي تأمين شود و 
۳/۱ ميليون واحد نيز از خانه هاي خالي موجود بايد 
به فروش برسد.  در حال حاضر استان هاي گلستان 
و خراسان شمالي از جمله مناطقي به شمار مي روند 
كه با توجه به جمعيت روبه فزوني خود بالاترين نياز 

در زمينه مسكن را دارند. 
  ساخت 400 هزار مسكن در كشور 

با توجه به رش��د روزافزون جمعي��ت، خصوصاً 

زوج هاي جوان��ي كه به خانه بخ��ت رفتند يا در 
حال رفتن هس��تند لذا اين مهم ايجاب مي كند 
تا ساخت مسكن در كلانش��هرها به طور جدي 
مورد توجه قرار بگيرد.  س��خنگوي كميسيون 
عمران مجلس شوراي اسلامي در تأييد اين مهم 
مي گويد: » اقداماتي در ارتباط با توسعه ساخت 
مسكن در سطح كشور انجام گرفته است كه طبق 
برنامه ريزي هاي انجام يافته تا دو سال آينده ۴۰۰ 
هزار واحد مسكوني در كشور احداث مي شود كه 
اين يك اقدام مؤثر و مناسب خواهد بود.« صديف 
بدري مي افزايد: » به تفكيك ساخت اين واحدها 
۱۰۰ ه��زار واحد آن در ش��هرهاي جديد، ۱۰۰ 
هزار واحد توسط نهادهاي حمايتي بهزيستي و 
كميته امداد و انجمن هاي خيرين مسكن ساز و 
2۰۰ هزار واحد هم در بافت هاي فرسوده احداث 
مي شود.« وي با اشاره به كمرشكن بودن قيمت 
مسكن كه موجب شده تا خيلي ها نتوانند صاحب 
مس��كن ش��وند، ادامه مي دهد: »در حال حاضر 
با قيمت هاي حبابي مس��كن روبه رو هستيم كه 

افزايش قيمت مصالح ساختماني اصلي ترين دليل 
اين مسئله است كه نياز به نظارت و برنامه ريزي 
قوي و منسجمي دارد چراكه با قدرت خريد مردم 
فاصله زيادي دارد.« در اين ميان براي صاحبخانه 
شدن افراد نيازمند تس��هيلات ۱2 تا ۱۵ ساله با 
بهره ۶ تا ۸ درصد به اين مس��اكن ارائه مي شود 
كه انتظار مي رود دولت برنامه ريزي مناسبي در 

احداث و تحويل اين مساكن داشته باشد. 
  آغاز ساخت ۱00 هزار واحد مسكن

يكي از س��ازمان هايي كه وظيفه س��اخت خانه 
براي افراد كم درآمد بر عهده آن س��پرده ش��ده 
است، بنياد مسكن است. اين مهم موجب شده 
تا در اين رابطه اقدامات خوبي انجام بگيرد.  اين 
در حالي اس��ت كه قيمت بالاي زمين و مصالح 
س��اختماني يكي از موانع مهمي است كه باعث 
شده تا ساخت وساز با روند كاهشي مواجه شود.  
رئيس بنياد مسكن با تأييد اين مشكلات و بيان 
اينكه س��اخت ۱۰۰ هزار واحد ب��ه زمان تأمين 
زمين آن بستگي دارد، در اين رابطه مي گويد: »تا 

كنون ساخت ۵۰۰ واحد در استان مركزي آغاز 
شده و پنج شنبه نيز كلنگ ساخت ۶۵۸ واحد به 

زمين زده مي شود.«
 عليرض��ا تاب��ش مي افزايد:»هفته گذش��ته نيز 
س��اخت ۵۰۰ واحد در اس��تان مركزي آغاز و تا 
پايان سال آينده س��اخت ۱۰۰ هزار واحد ديگر 
نيز شروع مي شود.« اين اظهارات در حالي است 
كه به گفته كارشناسان زمان اتمام آن منوط به 
اين اس��ت كه زمين چه زماني تأمين ش��ود.  بر 
اساس تفاهمنامه امضا ش��ده بين بنياد مسكن 
و بهزيس��تي 2۰ هزار واحد مسكن روستايي در 
روستاهاي ش��هرهاي زير 2۵ هزار نفر جمعيت 
ساخته مي ش��ود كه براي س��اخت اين واحدها 
2۵ ميليون وام با سود ۴درصد، ۱۰ ميليون وام 
بلاعوض از سوي بهزيستي و ۵ ميليون تومان وام 
بلاعوض توسط بنياد مسكن تأمين خواهد شد. 

  س�اخت 3000 مس�كن در گلس�تان و 
خراسان شمالي

طي سال هاي اخير كميته امداد اقدامات خوبي 
براي خانه دار شدن مردم  مناطق محروم استان ها 
انجام داده اس��ت كه به عنوان نمون��ه مي توان 
از گلس��تان و خراسان ش��مالي نام برد.  يكي از 
مناطقي كه محرومانش به شدت نيازمند مسكن 
هستند، استان گلستان است. اين مهم باعث شد 
تا طي سال جاري خدمات خوبي در اين زمينه از 
سوي كميته امداد استان انجام بگيرد.  مديركل 
كميته امداد امام خميني)ره( اس��تان گلستان 
در اين خصوص مي گويد: » بيش از 22 ميليارد 
تومان براي مسكن مددجويان كميته امداد در 
گلستان هزينه شده است.« اسكندر اسكندري 
با يادآوري تفاهمنامه همكاري با اس��تانداري و 
برخي دس��تگاه هاي حمايتي براي ساخت خانه 
محروم مي افزايد: » بر اس��اس اي��ن تفاهمنامه 
قرار بود كه 2 هزار واحد مس��كوني احداث شود 
كه كار س��اخت ۵۰۰ واحد آن آغاز شده است.« 
طبق تفاهم با راه و شهرس��ازي استان قرار است 
۸۰۰ واحد مس��كن مهر ناتمام بعد از تكميل از 
س��وي كميته امداد به مددجويان تحويل داده 
شود.  پس از گلس��تان نوبت به خراسان شمالي 
مي رس��د، چراكه محرومان اين اس��تان نيز به 
شدت نيازمند داشتن سرپناه هستند.  مديركل 
كميته امداد امام خميني خراسان شمالي با اشاره 
به برنامه ويژه ب��راي خانه دار ش��دن محرومان 
مي گويد: »ساخت ۷۵۰ واحد مسكن روستايي 
براي مددجويان اين نهاد در سال ۹۸ به طور ويژه 
در دستور كار قرار گرفته است.« مجيد الهي راد 
مي افزايد: »طي ۱۱ماهه اخير با هزينه كرد بيش 
از ۱۹ ميليارد تومان، ۳۰۸ مس��كن روس��تايي 
احداث، ۱۶۹ مسكن شهري خريداري و ۱۳۱۸ 

مسكن نيز تعمير شده است.«

داشتن مسكني مناسب همواره يكي از مهم ترين دغدغه هاي انسان بوده 
است. از آنجا كه بيشتر قشر متوسط و كم درآمد جامعه از لحاظ داشتن مسكن 
با مشكل مواجه هستند، لذا در سال هاي اخير س�عي شده تا براي حل اين 
مشكل گامي قابل توجه برداشته شود كه در اين ميان مي توان به ساخت بيش 
از 3هزار مسكن براي مددجويان كميته امداد در گلستان و خراسان شمالي 

طي سال جاري و 98 اشاره كرد.  حالا خبرها حكايت از آن دارد كه قرار است 
در بيشتر استان هاي كشور براي افراد كم درآمد اقدام به ساخت خانه شود؛ 
موضوعي كه در تأييد آن سخنگوي كميسيون عمران مجلس شوراي اسلامي 
اعلام كرد: » تا دو س�ال آينده ۴۰۰ هزار واحد مس�كوني در كشور احداث 
مي شود كه اين يک اقدام مؤثر و مناسب در زمينه خانه دار شدن خواهد بود.«

با اينكه بارها و بارها 

محمدرضا هاديلو
   گزارش 2

مس�ئولان امر به 
حف�ظ جنگل ها و 
جايگزين�ي درختان جدي�د به ج�اي درختان 
خش�كيده و آفت زده و احياناً س�وخته در آتش 
سوزي ها تأكيد دارند اما كمتر ديده شده كه عملًا 
كاري در اين جهت صورت گيرد. اخبار منتش�ر 
شده از استان ها و شهرستان هاي مختلف نشان 
مي دهد كه سرعت بيابان زايي به شدت بالاست و 
در اين ميان حذف جنگل ها هم مزيد بر علت شده 
تا شش هاي تنفسي در اكثر استان ها از بين برود و 
مردم با گرفتاري هاي زيادي دس�ت و پنجه نرم 
كنند. ب�ا اين تفاس�ير و همزمان ب�ا هفته منابع 
طبيعي و روز درختكاري بزرگ ترين پروژه فضاي 
سبز روستايي كشور با حضور مسئولان استاني و 
منطقه اي با كاشت 40 هزار اصله نهال در دهستان 
سولقان تهران آغاز ش�د. پروژه اي كه مي تواند 
تنفس�ي تازه براي پايتخت و س�اكنانش باشد. 

    
اين يك واقعيت اس��ت كه همه استان هاي كشور 
زنده به روستاهايشان هستند و در اين ميان با اينكه 
اكثر مردم، پايتخت را كلان شهري با تمام امكانات 
مي دانند اما تهران با روستاهاي اطراف و جنگل ها 
و درختان پيرامونش زنده اس��ت.  در شمال غرب 
پايتخت نيز روستاي كن و دهستان سولقان قرار 
دارد كه حالا مس��ئولانش تصمي��م گرفته اند تا با 
اجراي پروژه عظيم نهال كاري در دامنه كوه هايش، 
علاوه بر تثبيت خاك و تأثير بر حفظ آب، از بسياري 
از زمين خواري ها هم جلوگيري كرده و حال تهران 
نش��ينان را بهتر كنند.  بر همين اساس و با شروع 
هفته منابع طبيعي و همزمان با روز درختكاري با 
تهيه ۴۰ هزار اصله نهال مقاوم كه به آب كمي هم 
براي زنده ماندن احتي��اج دارد بزرگ ترين پروژه 
فضاي سبز روستايي كشور با حضور غلامحسين 
آرام مع��اون هماهنگي امور عمران��ي فرمانداري 
تهران بزرگ، لطف الله پرندين بخشدار كن، ابراهيم 
عس��گري دهيار روستاي س��ولقان، حيسن مراد 
رئيس شوراي اسلامي دهستان سولقان و جمعي از 
مسئولان منطقه و خانواده معظم شهدا و جانبازان 
در دهستان سلوقان آغاز شد تا الگويي شود براي 

تمام نقاط ايران. 

  ديواري در برابر حوادث غير مترقبه 
در مراسم كاشت اين درختان معاون هماهنگي 
ام��ور عمراني فرمان��داري تهران ب��زرگ با بيان 
اينكه بتوانيم فضاي نش��اط را در ته��ران ايجاد 
كنيم بايد ارتفاعات غربي پايتخت را سبز كنيم، 
گفت: »تنه��ا راه محافظت از اي��ن ارتفاعات هم 
همين اس��ت كه درختكاري كنيم و به خصوص 
اينكه از گونه هايي استفاده شود كه هم آب كمي 
مصرف كنن��د و هم با ش��رايط اقليمي منطبق و 
مقاوم باشند.« غلامحس��ين آرام ادامه داد: »هم 
اكنون در كل تهران ۵۰۰ هكتار درختكاري را در 
دهستان هاي مختلف شروع كرده ايم كه استارت 
اين كار در روستاي س��ولقان خورده و اميدواريم 
در آينده نزديك تمام س��طح اي��ن منطقه را زير 
كشت ببريم.« وي با اشاره به بروز برخي مشكلات 
در ميزان سطح زير كش��ت درختان تأكيد كرد: 
»چون اين اراضي ملي است بايد روند واگذاري ها 
قانوني طي شود كه معتقدم اين مشكلات هر چه 
زودتر رفع و روزهاي خوبي براي اين منطقه در راه 
باشد.« بخشدار كن نيز در حاشيه كاشت ۴۰ هزار 
اصله نهال در دهستان س��ولقان با اشاره به اينكه 
با توجه به ش��رايط منطقه از نظ��ر آب و هوايي و 
توپوگرافي زمينه درختكاري در همه زمينه ها چه 
مثمر و چه غيرمثمر وجود دارد، گفت: »با در نظر 

گرفتن سياست هاي كلي استان و سياست افزايش 
فضاي سبز كه در اس��تانداري تصويب شده، قرار 
شده در حوزه بخش كن نيز به موضوع درختكاري 
توجه ويژه اي شود كه فقط در دهستان سولقان 

حركت عظيم درختكاري را شاهد هستيم.«
لطف الله پرندين ادامه داد: »همه روستاهاي اين 
منطقه در حال برنامه ريزي هس��تند تا چندين 
هكتار را به اين كار و فضاي سبز اختصاص بدهند 
كه اين مسئله كمك مي كند هم به خاطر پوشش 
گياهي و هم جلوگيري از سيل و مشكلات ديگر، 

در آينده شاهد اتفاقات غير مترقبه نباشيم.«
   توانايي كاشت 400 هزار نهال را داريم

دهيار دهستان سولقان با بيان اينكه پيرو تأكيدات 
مقام معظم رهبري و همچنين مصوبه ستاد فضاي 
سبز استان تهران دهياري س��ولقان در راستاي 
محقق شدن اين دو امر شروع به غرس ۴۰ هزار 
نهال ك��رده، گفت: از اين ۴۰ ه��زار اصله نهال ۸ 
هزار نهال كاشته شده اس��ت.  ابراهيم عسگري 
هدف از اي��ن كار را حفظ مناب��ع طبيعي عنوان 
كرد و ادامه داد: »همه م��ا و كل ادارات و نهادها 
به محيط زيس��ت بدهكاريم و ح��الا بايد به فكر 
تثبيت خاك و جلوگيري از فرس��ايش آن باشيم 
كه در همين راستا و با مطالعه، غرس نهال هايي 
شروع شده كه بس��يار كم مصرف در آب هستند 

و مهم ت��ر اينكه مطابق ب��ا اقليم و س��ازگار با آن 
انتخاب شده اند.« عسگري با تأكيد بر اينكه كليه 
زيرساخت ها را دهياري سولقان بر عهده داشته 
گفت: از تهيه منبع ذخيره آب گرفته تا لوله كشي 
و... را خودمان انجام داديم و معتقديم كاشت نهال 

يك بحث است و نگهداري از آن مهمتر.«
دهيار سولقان با گلايه از س��ازمان ها و نهادهايي 
كه هيچ كمكي به آنها نكرده اند تصريح مي كند: 
»تنه��ا مانده ايم و هم��ه كار را خودمان كرديم و 
حالا معارض هم پيدا ش��ده و ما اعلام كرده ايم از 
كل دستگاه هاي اداري كمك نمي خواهيم فقط 
همكاري كنند. ما كه تمام زيرس��اخت ها را مهيا 
كرده ايم و حالا قابليت افزايش نهال ها از ۴۰ هزار 
اصله به ۴۰۰ هزار اصله را داريم. فقط هماهنگ 
باشيد و همراهي كنيد.« به گفته عسگري، سازمان 
منابع طبيعي ب��راي تأمين نهال ه��ا و اداره راه و 
شهرسازي در رابطه با بحث همكاري در موضوع 
زمين ها مي توانند آنها را ياري كنند.  حسين مراد 
رئيس شوراي اسلامي دهستان سولقان نيز با بيان 
اينكه حدود يك سال است بر روي اين پروژه كار 
مي كنيم، گفت: »به خاطر اينكه حيات منطقه را 
زنده نگه داريم و كاش��تن درخت نيز در راستاي 
حفظ حيات محيط زيست است تصميم گرفتيم 
در منطقه و حوالي روستا ۴۰ هزار درخت غرس 
كنيم.«  وي با اشاره به اينكه تقريباً حدود دو ماه 
است كه همه بسيج شده اند تا در سولقان جشن 
درختكاري باشكوه و كمال برگزار شود، ادامه داد: 
»ما براي توسعه كار هيچ محدوديتي نداريم و از 
نظر زمين و مساحت بسيار توانمند هستيم. ولي 
بايد مسئولان محترم همكاري كنند. به خصوص 
دوستانمان در اداره زمين شهري و وزارت كشور 
نيز مراحل قانوني را پيش ببرد.« مراد با اشاره به 
فرمايشات مقام معظم رهبري كه هر بار در مورد 
محيط زيس��ت صحبت كرده اند، حتماً مسئولان 
را به كاش��ت درخت و حفظ آن دعوت و تشويق 
كرده اند گفت: »به مس��ئولان اعلام مي كنم كه 
با كاش��ت درخت نمي توانيم كوه ه��ا و مراتع را 
براي خودمان برداريم و ببريم. ش��ايد با ساخت 
برج و آپارتمان بش��ود زمين ها را برد و خورد اما 
ما مي خواهيم درخت بكاريم. درخت يعني حفظ 

محيط، حفظ زمين، حفظ خاك.«

دهيار سولقان در گفت وگو با »جوان«: در صورت همكاري ديگر سازمان ها زيرساخت ها را براي كاشت ۴۰۰ هزار اصله نهال آماده كرده ايم

آغاز بزرگ ترين پروژه فضاي سبز روستايي كشور با كاشت 40 هزار نهال در دهستان سولقان
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سایه سقف برسر خانه به دوشان با ساخت 400 هزار خانه
در حال حاضر كميته امداد تنها براي محرومان 2 استان گلستان و خراسان شمالي بيش از 3هزار مسكن ساخته است

88498441سرويس  شهرستان

ساخت 760 سازه آبخيزداري در بوشهر   
   بوشهر ۷۶0 س�ازه آبخيزداري در استان بوشهر 
احداث و مورد بهره برداري قرار گرفته است. 
مديركل منابع طبيعي و آبخيزداري استان بوشهر با اعلام اين خبر گفت: 
تنوع اقليمي استان بوشهر متعدد است و رويش گاه هاي متعددي هم 
داريم و از مجموع يك ميليون و ۷۶۰ هزار اراضي ملي، يك ميليون و 
2۰۰ هزار هكتار مراتع است.  غلامرضا منتظري با بيان اينكه در استان 
بوشهر 2۰۰ هزار هكتار مرتع وجود دارد، اضافه كرد: از اين ميزان ۳۴ 
هزار هكتار توسط انسان ايجاد شده است.  وي بيان كرد: از ابتداي برنامه 
اول توسعه تاكنون ۷۶۰ سازه آبخيزداري در استان احداث شده و در 
صورت ايجاد شرايط مس��اعد، ۱۳۷ ميليون مترمكعب استحصال آب 
داريم البته نيازهاي ما بيش از اين ميزان است.  مديركل منابع طبيعي و 
آبخيزداري استان بوشهر با بيان اينكه تثبيت شن هاي روان از اقدامات 
بزرگ اين اداره كل است، اضافه كرد: از همه مسئولان، مردم و سمن ها 
و علاقمندان به منابع طبيعي انتظار داريم براي توس��عه آبخيزداري و 

آبخوان داري، از منابع طبيعي حمايت كنند. 

فردا و با حضور رئيس دفترمقام معظم رهبري 
همایش اهداي ۸0 هزارمين اسناد املاك علوي 

به محرومان برگزار مي شود
هماي�ش اه�داي 8۰ هزارمين اس�ناد املاك علوي ب�ه محرومان 
مناط�ق كش�ور ب�ا حضورحجت الاس�لام والمس�لمين محمدي 
گلپايگان�ي رياس�ت محت�رم دفت�ر مق�ام معظ�م رهب�ري در 
بني�اد مس�تضعفان انق�لاب اس�لامي برگ�زار خواه�د ش�د. 
همايش اهداي ۸۰ هزارمين اسنادعلوي به محرومان و مستضعفان واجد 
شرايط با حضور رئيس دفتر مقام معظم رهبري فردا يك شنبه ۱۹ اسفندماه 
در بنيادمستضعفان انقلاب اسلامي برگزار خواهد شد.  در اين همايش 
كه قرار است ۸۰ هزارمين اسناد املاك علوي به محرومان اهدا شود اهدا 
مسئولان كشوري از استان هايي كه اسناد علوي در آنها واگذار شده است 
حاضر خواهند بود.  همچنين در اين مراسم ۳ هزار فقره از اسناد علوي به 
نمايندگان اهالي منطقه مراوه تپه واقع در ش��مال شرق استان گلستان 
واگذار خواهد شد.  لازم به ذكر اس��ت اهداي اسناد علوي از اهم اقدامات 
بنيادمستضعفان انقلاب اسلامي است كه از سال ۱۳۹2 آغاز شده است و 
در سال ۱۳۹۳ با حضور رياست محترم بنياد مستضعفان انقلاب اسلامي 
جناب مهندس سعيدي كيا در استان هاي مختلف كشور شاهد واگذاري 
اسناد علوي به محرومان بوديم.  گلس��تان، مازندران، آذربايجان شرقي، 
هرمزگان، گيلان، البرز، س��منان، زنجان، خوزس��تان، خراسان رضوي، 
خراسان شمالي، خراسان جنوبي، بوشهر، ايلام، اردبيل وآذربايجان غربي 
از جمله استان هايي هستند كه در پنج سال گذشته در آنها حدود ۸۰ هزار 

اسناد واگذاري املاك علوي به محرومان و مستضعفان اهدا شده است. 

رئيس دانشگاه علوم پزشكي ايلام:
 دفتر حمایت از بيماران ام اس در ایلام 

افتتاح مي شود   
رئيس دانشگاه علوم پزشكي ايلام از     ايلام
افتتاح دفتر حمايت از بيماران ام اس 

در اين شهر خبر داد. 
كريم همتي گفت: يك ماه پيش بود كه يك تيم پزشكي فوق تخصصي 
خيريه براي ويزيت كودكان داراي ناهنجاري هاي مادرزادي به استان 
ايلام آمدند و از بين ۸۰۰ نفر از مراجعه كنندگان ۱۰۰ بيمار براي عمل 
جراحي پذيرفته شدند.  وي افزود: مؤسسه خيريه محكم يك مؤسسه 
حمايت از كودكان با ناهنجاري هاي مادرزادي از ۱۷ تا 2۴ اس��فندماه 
در بيمارستان امام خميني)ره( مستقر و ۳۵ عمل جراحي رايگان انجام 
خواهند داد.  وي ادامه داد: همچنين استان ايلام از 22 تا 2۳ اسفندماه 
ميزبان بنياد خيريه شنوايي بخشي ش��فا خواهد بود.  رئيس دانشگاه 
علوم پزشكي ايلام تصريح كرد: اين مؤسسه با حمايت از كودكان ناشنوا 
و كم ش��نوايي و با يك تيم هشت نفره وارد اس��تان و در كلينيك فجر 
بيمارستان مصطفي ويزيت بيماران مورد نظر را انجام خواهند داد.  وي 
گفت: بيماراني كه نياز به كاشت حلزون و سمعك و ساير حمايت هاي 
دارند، مورد ويزيت قرار خواهند گرفت.  همتي عنوان كرد: همچنين 

دفتر حمايت از بيماران ام اس در استان افتتاح خواهد شد. 

 ساماندهي 90 درصد گلزارهاي شهدا 
در زنجان   

مديركل بنياد شهيد و امور ايثارگران     زنجان
اس�تان زنجان با بي�ان اينك�ه طرح 
يكسان سازي قبور مطهر شهدا متوقف شده است، گفت: ۹0 درصد 
گلزاره�اي ش�هدا در اس�تان زنجان س�اماندهي ش�ده اس�ت. 
علي كاظمي با بيان اينكه ۳۰ درصد استخدامي دستگاه هاي اجرايي مربوط 
به خانواده شهدا و ايثارگران است، افزود: تا پايان برنامه ششم توسعه قرار است 
فرزندان جانبازان بالاي ۷۰ درصد شاغل شوند و اينكه ۴۰ فرزند شهيد استان 
زنجان بيكار هستند.  وي ادامه داد: بيمه تكميلي به صورت كامل، هزينه هاي 
درماني جامعه ه��دف را پرداخت مي كند و تا مهر امس��ال مطالبات درماني 
از يكي از شركت هاي بيمه دريافت شده اس��ت.  مديركل بنياد شهيد و امور 
ايثارگران استان زنجان بابيان اينكه پرونده تعداد ۳ هزار شهيد در استان زنجان 
ثبت شده است، گفت: استان زنجان شهداي زيادي را در عمليات هاي مختلف 
كه در ماه اسفند انجام شد، تقديم نظام مقدس جمهوري اسلامي ايران كرده 
است.  كاظمي افزود: در استان ۱۶۰ هزار سند از شهدا در قالب دست نوشته، 
وصيت نامه و عكس تهيه شده است كه براي توليد محتوا مورد استفاده قرار 
مي گيرد.  وي توسعه و ترويج فرهنگ ايثار و شهادت را به عنوان يكي از مهم ترين 
رويكردهاي اين مجموعه عنوان كرد و گفت: قانون جامع خدمات ايثارگران 

ابلاغ  شده است و بر اساس اين قانون مطالبات ايثارگران دنبال مي شود. 

ایجاد 1000 مهد كودك در مساجد كشور 
امسال با توافق با بهزيستي شاهد فعاليت     قم
۱000 مهد كودك در دل مساجد خواهيم بود. 
رئيس ستاد هماهنگي كانون هاي فرهنگي هنري مساجد كشور با اعلام 
اين خبر از فعاليت 2 ميليون و ۱۰۰ هزار نفر در كانون هاي فرهنگي مساجد 
كشور خبر داد.  حجت الاسلام والمسلمين حبيب رضا ارزاني در همايش 
نقش كانون هاي مساجد در گام دوم انقلاب اسلامي در بيست و يكمين 
سالگرد تأسيس كانون هاي فرهنگي هنري مس��اجد كه در بيت علامه 
طباطبايي در قم برگزار شد، گفت: در سال ۷۱، نهال كانون هاي مساجد 
رشد كرد و امروز به شجره طيبه اي تبديل شده است كه به زودي شاهد 
فعاليت 2۵ هزار كانون خواهيم بود.  مشاور وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي 
افزود: كانون هاي فرهنگي از ابتداي امس��ال در سامانه سجاي بچه هاي 
مسجد ثبت شدند؛ اعضاي كانون هاي فرهنگي نيز در اين سامانه ثبت نام 
كرده اند، تعداد اعضاي كانون هاي فرهنگي ثبت شده بيش از 2 ميليون 
و ۱۰۰ هزار نفر است.  رئيس ستاد هماهنگي كانون هاي فرهنگي هنري 
مساجد كشور بيان كرد: 2۵ هزار مدير مسئول كانون در مساجد فعاليت 
دارند كه در هر مسجد هفت نفر عضو شوراي فرهنگي مساجد هستند كه 
به فعاليت مشغول هستند؛ هيچ يك از اعضاي اين كانون دريافتي مالي 
از ستاد ندارند ولي حمايت حداقلي از برخي از كانون ها كه در مقابل كار 
بزرگي كه انجام مي شود، تقريباً هيچ است.  وي گفت: در افق ۱۴۱۴ قله و 
افق كانون هاي مساجد ترسيم شده است، بايد با فعاليت قوي تر كودكان 
و نوجوانان را به مس��اجد جذب كنيم؛ امسال با توافق با بهزيستي شاهد 

فعاليت ۱۰۰۰ مهد كودك در دل مساجد خواهيم بود. 

بي تدبيري ها بزرگ ترين طرح زيرساختي البرز را 
زمين گير كرده است

متروي نيمه كاره كرج 15 سال دارد
بيش از يک دهه از كلنگ زني متروي كرج مي گذرد و اين پروژه هنوز 
به مرحله بهره برداري نزديک هم نشده است. طرحي كه در اوايل دهه 
8۰ آغاز شد و قرار بود طي پنج سال به سرانجام برسد. با اين حال هنوز 
درگير همان مراحل ابتدايي يعني تأمين اعتبار است. پروژه اي كه با 
تأخيرش هر روز به گره ترافيكي ش�هر 1/5 ميليوني كرج مي افزايد 
و متوليان به جاي چاره انديش�ي وعده پش�ت وعده سر مي دهند. 

    
اوايل دهه ۸۰ بود كه طرح اوليه پروژه متروي كرج مطرح شد. پروژه اي 
كه قرار بود طي پنج سال به مرحله بهره برداري برسد و گره ترافيكي شهر 
كرج را باز كند. اما حالا ۱۵ سال از آغاز اين طرح مي گذرد و هر روز بر گره 
ترافيكي شهر ۱/۵ ميليوني كرج هم افزوده مي شود. لازم به ذكر است كه 
در حال حاضر بيش از ۷۰۰ نيرو در مترو مشغول به كار هستند تا هرچه 
سريع تر اين طرح را به مرحله بهره برداري برسانند. در اين خصوص عضو 
ناظر شوراي ش��هر در س��ازمان حمل و نقل ريلي كرج با اشاره به اينكه 
بزرگ ترين سد در مسير بهره برداري از متروي كرج نبود منابع مالي است، 
مي گويد: »در سفر رئيس جمهور به البرز در سال ۹۵،  ۱۸۷ ميليارد تومان 
براي پروژه قطار شهري كرج در نظر گرفته شد اما تاكنون حتي يك ريال از 
اين اعتبار هم به استان نيامده است.« محمدحسين خليلي اردكاني اضافه 
مي كند: »متأسفانه درآمدهايي چون فروش اوراق مشاركت و اعتبارات 
سفر رئيس جمهور كه بايد براي تزريق به اين پروژه كسب مي شد با مشكل 
مواجه شده است.« وي ادامه مي دهد: »با اين اوصاف فعلاً خبر اميدبخشي 
در مورد مترو وجود ندارد.« مضاف بر عدم تخصيص به موقع اعتبارات مورد 
نياز براي اجراي طرح متروي كرج، از دلايلي ديگري كه باعث كند شدن 
روند پروژه متروي كرج شد، عدم دقت پيمانكار در محاسبه هزينه هاي 
پروژه و تشديد آن با نوسانات ارزي اواخر دولت دهم بود كه باعث شد در 
سال هاي بعد كار پيمانكار و كارفرما به دعواي قضايي بكشد. اين موضوع 

هم چندسالي روند اجرايي متروي كرج را به تأخير انداخت. 
  سرانجام نامعلوم متروي كرج 

براس��اس گفته كارشناس��ان قرار اس��ت مت��رو كرج با ش��ش خط به 
بهره برداري برسد كه طي اين سال ها اين طرح حياتي فقط در مجموع 
كمتر از ۳۴ درصد پيشرفت فيزيكي را تجربه كرده است. بنابر اين عضو 
شوراي شهر كرج معتقد اس��ت كه براي اجراي به موقع اين طرح بايد 
سالانه هزار ميليارد تومان تخصيص داده شود تا در زمان بندي تعيين 
شده قطار شهري كرج به بهره برداري برسد. خليلي اردكاني در اين راستا 
اضافه مي كند: »با روي كار آمدن شوراي پنجم تلاش شد در ابتدا دعوا و 
اختلافات موجود بر سر اين پروژه حل شود و بعد از سه ماه كليد اين پروژه 
مجدداً زده ش��د.« وي ادامه مي دهد: »با توجه به اينكه چندين سال از 
انعقاد قرارداد مترو گذشته بود، بايد قيمت گذاري جديد صورت مي گرفت 
كه اين فرايند هم حدود شش ماه طول كشيد. در نهايت شوراي عالي 
فني تصويب كرد كه اين پروژه با تزريق ۳ ه��زار و 2۰۰ ميليارد تومان 
ظرف مدت ۳۰ ماه به بهره برداري برس��د.« اين عضو شوراي شهر كرج 
بيان مي كند: »بنا شده است اين اعتبار به صورت 2۰۰ ميليارد تومان 
نقد، ۴۰۰ ميليارد تومان اوراق مشاركت و بقيه هم از طريق فروش زمين 
تأمين ش��ود. البته دولت هم قول داده بود ۱۸۷ ميليارد تزريق كند.« 
در حال حاضر برآوردهاي صورت گرفت��ه براي تأمين اعتبارات به طور 
كامل محقق نشده و همين س��رعت تكميل قطار شهري را كند كرده 
است. خليلي اردكاني اضافه مي كند: » طي يك سال و نيم گذشته اين 
پروژه حدود ۴ درصد پيشرفت داشته و اگر اعتبارات به موقع تزريق شود، 
ايستگاه هاي پيش بيني شده با سرعت زيادي به بهره برداري مي رسد. 
با توجه به شرايط سخت شهرداري نمي توان به طور قطع گفت كه سال 
آينده چه مقدار از اعتبارات پيش بيني شده براي اين پروژه محقق خواهد 
شد.« با اين اوصاف افتتاح متروي كرج زمان مشخصي ندارد و با توجه 
به نوسانات ارزي هم نمي توان پيش بيني كرد به اين زودي ها مردم كرج 

صداي سوت قطار را در شهرشان بشنوند. 

محمدرضا سوري
   گزارش يك

ميترا شهبازي


